
 

TED 8.5.0.8 Strana 1 
 

 

 

HLAVNÍ MĚSTO PRAHA  
Zastupitelstvo hlavního města Prahy   

    

Výbor pro národnostní menšiny ZHMP   

ZÁPIS z 2. jednání 
Výboru pro národnostní menšiny ZHMP konaného dne 10. 5. 2023 v 16:00 hod. 

Zasedací místnost Rady HMP / 1. patro, MHMP-Nová radnice, Mariánské nám. 2, Praha 1 

     

 

Přítomni:  Mgr. Jiří Knitl (předseda), Mgr. Jakub Stárek, Mgr. Michal Vronský, Mgr. Hayato Josef Okamura, Stanislav 

Nekolný, MBA, Mgr. Bara Soukup, Ing. Eva Tichá, Bc. Vratislav Freund, Auhen Sidoryk, Mgr. Natalie 

Kalajdžievová, Ph.D. Mgr. Malgorzata Ewa Bejšovcová, Ján Balog, Mgr. Petr Skala, Ing. Eva Zajíčková, 
Branka Jočić, Mgr. Olga Mandová, Bc. Duc Anh Le, Mgr. František Bányai 

Omluveni: Irena Nováková, Ing. Igor Zolotarev, CSc., MgA. Jiří Sulženko, Ph.D., Ing. Alena Havelková 

 Bc. Jan Kolář, Magdalena Valdmanová, Arina Dolgopolova, PhDr. Petr Balla, Michal Lašo,  
Hosté: Dana Gregorová, Mgr. Jana Hajná, Ing. Michal Panocha, Mgr. Geti Mubeenová, Bc. Jan Dužda, Mgr. 

Jakub Štědroň, Ph.D., Mgr. Radek Novák, Tadeáš Mertlík, Master, Mgr. Martin Červený, Mgr. Petra 
Vinařová, Aneta Hejrovská, Jana Krásná 

Jednání řídil: Mgr. Jiří Knitl, předseda Výboru pro národnostní menšiny ZHMP (dále jen „předseda Výboru“)      
 

 

Schválený program: 
 

Bod Věc 

1. Úvod 

2. Schválení programu jednání a zápisu z 1. jednání dne 15. 3. 2023 

3. Volba ověřovatele zápisu z 2. jednání Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

4. Situace pravoslavné části Olšanských hřbitovů 

5. Aktuální informace z oddělení kanceláře Rady vlády pro záležitosti romské menšiny a sekretariátu Rady vlády 
pro národnostní menšiny 

6. Informace ke koordinaci pomoci uprchlíkům z Ukrajiny 

7. Aktuální informace k průběhu grantového řízení pro oblast národnostních menšin v roce 2023 a příprava 
podkladů pro další období (r. 2024) 

8. Dům národnostních menšin o.p.s. - aktuální informace 

9. Prostor pro prezentaci aktuálních informací ze strany členů Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

10. Různé 

 
 

K jednotlivým bodům programu: 

1. Úvod 

Předseda Výboru přivítal přítomné a v 16:05 hodin zahájil 2. jednání Výboru pro národnostní menšiny ZHMP (dále 
jen „Výbor“). V čase zahájení jednání bylo přítomno 13 členů, Výbor byl tedy schopen usnášení. 
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2. Schválení programu jednání a zápisu z 1. jednání dne 15. 3. 2023 

Předkladatel: předseda Výboru  
 

Předseda Výboru vyzval přítomné, zda nemají připomínku nebo podnět k doplnění zápisu z minulého jednání. 
Následně požádal přítomné, zda mají nějaké návrhy ke změně programu. Jelikož tomu tak nebylo ani v jednom 

případě, bylo přikročeno k hlasování. 

Usnesení č. U-VNM-0001 

Výbor pro národnostní menšiny ZHMP 

I .   s c h v a l u j e  

1.  program 2. jednání Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

pro: 13, proti: 0, zdržel se: 0 

2.  zápis z 1. jednání Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

pro:13, proti:0, zdržel se:0 

3. Volba ověřovatele zápisu z 2. jednání Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

Předkladatel: předseda Výboru  
 

Předseda Výboru požádal přítomné, aby bylo přistoupeno k hlasování ve věci ověřovatele zápisu z 2. jednání Výboru. 

Navrhl, aby ověřovatelem zápisu byl člen Výboru - Stanislav Nekolný, MBA. Nikdo neměl jiný návrh a bylo tedy 
přistoupeno k hlasování. 

Usnesení č. U-VNM-0002 

Výbor pro národnostní menšiny ZHMP 

I .   s c h v a l u j e  

ověřovatelem zápisu z 2. jednání Výboru pro národnostní menšiny ZHMP pana Stanislava Nekolného, MBA 

pro: 13, proti: 0, zdržel se: 0  

 

  

 V 16:08 hodin dorazil Mgr. Stárek Počet přítomných členů stoupl na 14.  

  

4. Situace pravoslavné části Olšanských hřbitovů 

Předkladatel: předseda Výboru  

Předseda Výboru předal slovo Mgr. Červenému, řediteli Správy pražských hřbitovů, p.o., který informoval, že byla 
předložena pravoslavné církvi smlouva o pronájmu krypty na Olšanských hřbitovech na rok 2023, se kterou však 
církev nesouhlasila. Církvi tedy byly zaslány další návrhy smlouvy k akceptaci, nicméně situace je stále stejná. Církev 
nesouhlasí se smlouvou na 1 rok a výpovědní dobou. 

V 16:10 hodin dorazil Mgr. Hayato Josef Okamura a v 16.12 Bc. Freund. Počet přítomných členů stoupl na 16.  

Dále uvedl, že u pohřebiště rudoarmějců proběhlo celodenní nepovolené shromáždění pod záminkou pietní akce. 

Během shromáždění zazněly ruské písně s nacionalistickým podtextem. Byla kontaktována tedy Policie ČR (bude s ní 
ještě dále řešena). Současně bude informována věcně příslušná radní HMP.  

Mgr. Mandová potvrdila, že byla svědkem tohoto shromáždění a koncertu, který probíhal na pietním místě 
rudoarmějců. Následně sdělila, že je moc ráda, že se akce zúčastnil zástupce pražských hřbitovů, který dané 
shromáždění viděl a slyšel. Dále se obrátila na Mgr. Červeného s dotazem, v jakém stavu se momentálně nachází 
plánovaná rekonstrukce krypty Kaple Zesnutí přesvaté Bohorodice.  

Mgr. Červený odpověděl, že je z minulého roku zpracována diagnostika vlhkostních poruch a společně s památkáři se 

pracuje na projektové dokumentaci, která má být odevzdána v srpnu 2023. Následně bude vypsána veřejná zakázka 
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na samotnou realizaci, která je rozdělena do několika etap a je již schválena investiční akce rekonstrukce Chrámu 
Zesnutí přesvaté Bohorodice. Tato akce si vyžádá provozní omezení - nebude možné realizovat akce při rekonstrukci 
této kaple.  

B. Jočić uvedla, že srbská menšina je znepokojena situací, že při rekonstrukci nebude možné realizovat akce. Zeptala 
se, na jak dlouho je plánována rekonstrukce a jestli existuje možnost, že by rekonstrukce probíhala částečně, aby se 
v chrámu mohly akce konat. Dále upozornila na nesoulad poskytnutých informací, které má k dispozici k nájemní 
smlouvě od Pravoslavné církve a Správy pražských hřbitovů. 

Předseda Výboru reagoval, že se Výbor v minulém volebním období tímto tématem zaobíral a je toho názoru, že jak 
HMP, tak Správa pražských hřbitovů se k tomuto tématu svědomitě postavili. Navíc se domnívá, že rekonstrukce 
krypty je zapotřebí.  

V 16:18 hodin dorazila Ing. Tichá. Počet přítomných členů stoupl na 17. 

Mgr. Červený sdělil, že Správa pražských hřbitovů jedná s osobou oprávněnou jednat za Pravoslavnou církev, tedy p. 
Igorem Střelcem. Správa pražských hřbitovů nevyvíjí žádný nátlak a k věci přistupuje velice citlivě. Dále informoval, 
že před sebou drží zprávu, ze které vyplývá, že krypta není v havarijním stavu z hlediska bezpečnosti, ale z hlediska 
památkového. Vyjádřil se, že nyní nelze odpovědět na dotaz k délce plánované rekonstrukce, jelikož ještě není 
hotova potřebná projektová dokumentace. K dalšímu dotazu, zda existuje možnost, že by rekonstrukce probíhala 
částečně, aby se v chrámu mohly akce konat, uvedl, že si to osobně dokáže představit obtížně a uvedl důvody tohoto 
názoru.  

Vzápětí reagovala B. Jočić, zda má Správa pražských hřbitovů nějaké jiné řešení pro věřící, např. vyhledat jiné 
prostory. 

Mgr. Červený reagoval, že Správa pražských hřbitovů spravuje pražská pohřebiště, ale není pověřena vyhledat nové 
prostory pro věřící. 

Předseda Výboru potvrdil, že Správa pražských hřbitovů nemá povinnost identifikovat nové objekty pro věřící, 
nicméně Výbor může být tím podpůrným nástrojem, který může pomoci. Vyzval tedy příslušné komunity, aby si 
vytipovaly místa a prostory ve vlastnictví hl. m. Prahy. Výbor může požádat Zastupitelstvo hl. m. Prahy, aby konalo v 

této věci.   

Mgr. Mandová poděkovala panu řediteli Červenému, jelikož si všimla, že jsou na Olšanských hřbitovech 
nainstalovány kamery, což přispělo ke zklidnění situace. A zároveň zareagovala na B. Jočić, že chrám je využíván ve 
velkém počtu věřícími pravoslavné církve a toto místo na tento nápor není stavěné. A stává se, že při křtu se 
střetávají lidé s lidmi, kteří vzpomínají na své blízké, což je nedůstojné.  

Předseda Výboru požádal o hledání společných řešení.  

B. Jočić se zeptala na koho se obrátit, aby se situace mohla vyřešit a akce se mohly konat, vzhledem k narůstajícímu 
počtu pravoslavných věřících a nedostačující kapacitě chrámu. 

J. Balog se přihlásil o slovo a sdělil, že toto téma by bylo vhodné k projednání na Radě vlády pro národnostní menšiny 

a zmínil také existenci Výboru pro dotace, kterému předsedá (výbor uvedené rady).  

Mgr. Hajná upozornila, že téma situace na Olšanech nebylo na programu jednáních v minulém volebním období 
pouze u tohoto Výboru, ale také na úrovni Rady vlády pro národnostní menšiny, což mohou potvrdit přítomní, kteří 
jsou současně členy uvedené rady či pan tajemník T. Mertlík, Master. V případě zájmu mohou být B. Jočić zaslány 
odkazy s informacemi pro zorientování se v této problematice. Následně navázala na předsedu Výboru, že Výbor 
může být podpůrným nástrojem v řešení této věci. Současně vyjádřila názor, že dle dostupných informací o 

technickém stavu chrámu si nedovede představit, že by byl možný vstup do objektu po dobu rekonstrukce. 

T. Mertlík, Master potvrdil, že toto téma bylo diskutováno v rámci Rady vlády pro národnostní menšiny mnohokrát. 
Následně podotkl, že se bohužel zástupce srbské národnostní menšiny pravidelně neúčastní jednání uvedeného 
orgánu, proto prostřednictvím B. Jočić apeluje, aby se zúčastnil. Závěrem svého příspěvku uvedl, že vzhledem k 
narůstajícímu počtu pravoslavných věřících ve vztahu k ukrajinské krizi, by se toto téma k zařazení na program 
jednání Rady vlády pro národnostní menšiny mohlo považovat jako opodstatněné.  

Předseda Výboru zmínil, že bude rád mediátorem k vyřešení dané situace. 
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Usnesení č. U-VNM-0003 

Výbor pro národnostní menšiny ZHMP 

I .   b e r e  n a  v ě d o m í  

informace k aktuální situaci týkající se pravoslavné části Olšanských hřbitovů 

pro: 17, proti: 0, zdržel se: 0 

5. Aktuální informace z oddělení kanceláře Rady vlády pro záležitosti romské menšiny a sekretariátu Rady vlády pro 
národnostní menšiny 

Předkladatel: předseda Výboru  
 

Předseda Výboru předal slovo Tadeáši Mertlíkovi, Master, který přiblížil aktuality z Úřadu vlády ČR. Nejprve se zmínil 
o personální situaci sekretariátu Rady vlády pro národnostní menšiny. Aktuálně jsou neobsazena 3 služební pracovní 
místa. Výběrové řízení na vedoucího uvedeného sekretariátu bude v nejbližší době vyhlášeno. Následně uvedl, že od 
minulého jednání toho Výboru proběhla 2 jednání poradních orgánu vlády: 
30. 3. 2023 jednání Rady vlády pro národnostní menšiny, ze kterého se musel omluvit předseda vlády prof. PhDr. 
Petr Fiala, Ph.D., LL.M. Jednání vedla zmocněnkyně vlády pro lidská práva Mgr. Klára Šimáčková Laurenčíková. Na 
programu jednání bylo následující:  
 

 Úvodní slovo zmocněnkyně vlády pro lidská práva;  

 Příspěvek Bohdana Rajčince ohledně jednání zástupců ukrajinských spolků; 

 Prezentace ČSÚ ke sčítání lidu: údaje s rozdělením na cizince a občany ČR a struktura dle náboženství; 
 Výbor pro dotace – výsledky prvního jednání a schválení nového znění statutu;  

 Výbor pro menšinové kultury a návrh na přípravu změny Zákona o právech příslušníků národnostních menšin; 

 Různé: 

o Příprava materiálu k ochraně moravské chorvatštiny dle Jazykové Charty; 

o Informace o mezinárodní iniciativě na podporu menšinových památek a aktivity týmu řešícího 
právní problémy národnostních menšin na Právnické fakultě UK; 

o Renominace členů do komise v dotačním programu Podpory rozšiřování a přijímání informací v 
jazycích národnostních menšin. 

 

11. 4. 2023 jednání Rady vlády pro záležitosti romské menšiny, kterého se zúčastnil předseda vlády prof. PhDr. Petr 

Fiala, Ph.D., LL.M. Na programu jednání bylo následující: 
 

 Úvod a přivítání; 
 Vzpomínka na Čeňka Růžičku;   

 Představení zmocněnkyně vlády pro záležitosti romské menšiny; 

 Aktuální vývoj odškodnění obětí neoprávněných sterilizací; 
 Aktivity UNICEF v ČR a Ukrajině vůči zvlášť zranitelným skupinám obyvatel (Lucie Plešková, UNICEF); 

 Nominace Jana Baloga a Ivony Shafaq, zástupců romské menšiny v Radě vlády pro národnostní menšiny, stálými 
hosty RVZRM (Mgr. Lucie Fuková); 

 Představení programu CERV (Ing. Vít Kratochvíl, Odbor věcných politik, ÚV ČR);  

 Změna Statutu Monitorovacího výboru pro činnost Agentury pro sociální začleňování (Mgr. Lucie Fuková); 
 Změna Statutu Výboru pro naplňování Strategie romské integrace (Mgr. Jan Husák); 
 Informační blok o činnosti výborů a pracovních skupin Rady (předsedové výborů a pracovních skupin);  

 Různé: Informace o požadavku zvýšení alokace na dotační program Podpora terénní práce a Podpora 
koordinátorů pro romské záležitosti a zvýšení maximální možné výše dotace u TP (Mgr. Denisa Černohousová). 

 

 

V 16:40 hodin se z jednání vzdálil Mgr. Stárek. Počet přítomných členů klesl na 16.  

 

Dále T. Mertlík, Master informoval, že proběhla konference k problematice hrobů národnostních menšin, zejména 
německé menšiny. Konferenci zorganizoval Úřad vlády ČR ve spolupráci s Ministerstvem zahraničních věcí ČR. Akce 

se účastnil Bc. Jan Lipavský, ministr zahraničních věcí, Mgr. Klára Šimáčková Laurenčíková, zmocněnkyně vlády pro 
lidská práva a Andreas Kühne, velvyslanec Spolkové republiky Německo. 
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Usnesení č. U-VNM-0004 

Výbor pro národnostní menšiny ZHMP 

I .   b e r e  n a  v ě d o m í  

aktuální informace z oddělení kanceláře Rady vlády pro záležitosti romské menšiny a sekretariátu Rady  
vlády pro národnostní menšiny 

pro: 16, proti:0, zdržel se: 0 

 

6. Informace ke koordinaci pomoci uprchlíkům z Ukrajiny 

Předkladatel: předseda Výboru  
 

Předseda Výboru předal slovo koordinátorce strategického řízení pro Ukrajinu - Mgr. Geti Mubeenové, která 
přítomným poskytla shrnující chronologicky seřazené informace ke koordinaci pomoci uprchlíkům z Ukrajiny (viz 
příloha č. 1 tohoto zápisu).  

 

Po přednesených informacích se o slovo se přihlásil J. Balog s dotazem, jak se aktuálně budou systémově řešit nově 
příchozí romští uprchlíci z Ukrajiny a vyzval předsedu Výboru, zda by mohla být svolána koordinační schůzka. Jelikož 
noví uprchlíci přicházejí a pracovníky, kteří poskytují pomoc je potřebné zaplatit 

 

Mgr. Mubeenová reagovala, že systémové řešení pro nově příchozí romské uprchlíky dosud není. Ve vztahu 

k romským uprchlíkům, kteří přijíždí do Prahy, aktuálně oddělení národnostních menšin intenzivně řeší možnost 

poskytnutí finančních prostředků formou individuální účelové dotace organizaci RomPraha, z.s., která po celou dobu 

spolupracuje na pomoci těm, kteří se ocitnou v Praze (hl. nádraží). V souvislosti s implementací LEX Ukrajina 5 a 

jejími výzvami se spousta uprchlíků od 1. 7. 2023 může ocitnout bez střechy nad hlavou.  
Předseda Výboru apeloval na přítomné politické kolegy/členy Výboru, aby společně hledali východiska a řešení, 
jelikož se jedná o vážnou situaci.  
 

V 16:50 se vrátil Mgr. Stárek. Počet přítomných členů stoupl na 17. 

 

Ing. Tichá poděkovala za realizaci poskytnuté pomoci ukrajinským uprchlíkům. Následně navázala na Mgr. 
Mubeenovou, že od 1. 7. 2023 nabývá účinnosti LEX Ukrajina 5, následně seznámila přítomné s tím souvisejícími 

výzvami a k tomu vázanými doporučeními  České pirátské strany (viz příloha č. 2 tohoto zápisu – neveřejná). Jedním 
z doporučení byla také varianta využití stanového městečka (krizová varianta). 

 

Předseda Výboru reagoval, že krizovou část se město naučilo a stanové městečko je pouze improvizovaným řešením 
a doporučil, že Piráti mohou zmíněná doporučení vznést v rámci stávající koalice na úrovni HMP. 
Mgr. Mubeenová rovněž nedoporučila využívat v této situaci formu stanového městečka, ale v případě krizové 

varianty.  

 

Mgr. Hajná poděkovala Mgr. Mubeenové za koordinování infostánků na hl. nádraží a vyzvala politiky, aby předávaly 
informace dál do svých politických klubů, protože oni jsou těmi, kteří situaci mohou změnit a napomoci 

v nastavování potřebných opatření. Koordinace není možná bez politických rozhodnutí. Dále uvedla, že bude členům 
Výboru zasláno služební telefonní číslo a služební e-mail na Mgr. Mubeenovou, když by bylo potřebné s ní řešit věci 
ve vztahu ke koordinaci pomoci uprchlíkům z Ukrajiny. Dále uvedla, že ve spolupráci s Mgr. Mubeenovou, krajským 
romským koordinátorem a romským zástupcem ve Výboru, se snaží řešit v koordinaci s romským neziskovým 
sektorem, jak zajistit pomoc, když přichází nový romští uprchlíci, kteří nejsou pokryti potřebnými službami, protože 
vypadávají ze systému. V tuto chvíli je v připomínkovém kolečku materiál, kdy organizace RomPraha, z.s. 

nespotřebovala všechny finanční prostředky z minulého roku, které jí byly přiděleny formou dotace, tyto finanční 
prostředky řádně vyúčtovala, požádala o znovupřidělení za stejným účelem (zejména práce s romskými uprchlíky 
přímo na nádraží). Nicméně materiál se v připomínkovém kolečku pohybuje velmi pomalu a nyní se čeká na okamžik, 
zda bude politická vůle na znovupřidělení dotace k preventivním opatřením, aby l tito lidé nezůstali na ulici 
s ohledem na svou situaci.   

 

J. Balog apeloval, aby hl. m. Prahy nepřišla o stávající pracovníky na hl. nádraží, kteří už mají zkušenosti 
s poskytováním pomoci tohoto druhu v terénu s touto cílovou skupinou a už ji zde zajištovali (od začátku válečného 
konfliktu).  
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Mgr. Bányai uvedl, že by bylo dobré na základě toho, co sdělila Mgr. Hajná a co říkají výzvy Lex Ukrajina 5, 
naformulovat usnesení, které by si mohl Výbor schválit.  
 

Usnesení č. U-VNM-0008 

Výbor pro národnostní menšiny ZHMP 

I .   b e r e  n a  v ě d o m í  

informace ke koordinaci pomoci uprchlíkům z Ukrajiny, které v rámci tohoto bodu zazněly  

I I .   ž á d á   

vedení hl. m. Prahy, aby věnovalo této situaci náležitou pozornost 

 

pro: 17, proti: 0, zdržel se: 0 

7. Aktuální informace k průběhu grantového řízení pro oblast národnostních menšin v roce 2023 a příprava podkladů 
pro další období (r. 2024) 

Předkladatel: předseda Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

 

Předseda Výboru předal slovo Mgr. Hajné, která uvedla, že Komise Rady hl. m. Prahy pro udělování grantů v oblasti 
národnostních menšin a integrace cizinců hodnotila 141 projektů, z nichž 80 projektů bylo podáno v rámci Programu 
podpory aktivit národnostních menšin na území hl. m. Prahy pro rok 2023. Následně sdělila, že jsou již schválena 
usnesení Rady hl. m. Prahy a Zastupitelstva hl. m. Prahy, kterými byly přiděleny či nepřiděleny programové dotace 

v oblasti národnostních menšin a dále integrace cizinců. Příslušná usnesení jsou součástí podkladů k tomuto bodu 

jednání. Připomněla návrh na přidělení celkových částek dle jednotlivých Opatření dotačního programu, která Výbor 

projednával na předchozím jednání a současně upozornila na snížení částky 20 tis. Kč u projektu DNM na doporučení 
LEG MHMP v rámci připomínkového řízení, což bylo zapracována a celková částka je tedy o uvedené nižší (viz příloha 
č. 3 zápisu). Úspěšní i neúspěšní žadatelé byli informováni o rozhodnutí přidělení či nepřidělení programové dotace. 

Úspěšní žadatelé byli současně vyzváni k podpisu veřejnoprávních smluv o poskytnutí programové jednoleté 
neinvestiční dotace.  
Závěrem Mgr. Hajná zmínila, že oddělení národnostních menšin a cizinců MHMP bude připravovat dotační program 
pro oblast národnostních menšin pro rok 2024 a z tohoto důvodu se obrátila zejména na zástupce národnostních 

menšin ve Výboru, aby si znovu prostudovali podmínky dotačního programu pro rok letošní (součást podkladů 
tohoto jednání Výboru) a v případě, že budou mít nějaké podněty či návrhy pro aktualizaci na rok následující, ať 
návrhy zašlou do 22. 5. 2023 elektronicky specialistovi národnostních menšin MHMP - Ing. Panochovi na e-mail: 

michal.panocha@praha.eu. Závěrem uvedla, že podmínky dotačního programu HMP pro rok 2023 budou ještě 
zaslány zástupcům národnostních menšin v samostatném e-mailu (tj. editovatelná verze) pro případné návrhy či 
podněty k plánovanému vyhlášení dotačního programu národnostních menšin pro rok následující. Podmínky 
dotačního programu HMP pro oblast národnostních menšin budou předloženy Výboru k projednání na následujícím 
zasedání, tedy v červnu.    
 

V 17h opustila jednání na základě předchozí omluvy Mgr. Bara Soukup – počet přítomných členů klesl na 16. 

Usnesení č. U-VNM-0005 

Výbor pro národnostní menšiny ZHMP 

I .   b e r e  n a  v ě d o m í  

aktuální informace k průběhu grantového řízení pro oblast národnostních menšin v roce 2023 a přípravě  
podkladů pro další období (r. 2024) 

pro: 16, proti: 0, zdržel se: 0 

8. Dům národnostních menšin o.p.s. - aktuální informace 

Předkladatel: předseda Výboru  
 

Předseda Výboru předal slovo řediteli Domu národnostních menšin o.p.s. (dále jen „DNM“) - Mgr. Štědroňovi, Ph.D., 

který upozornil, že DNM musel přistoupit po 7 letech ke zdražení za pronájem prostor. Nicméně nejedná se o vysoké 
navýšení. Nové ceny za pronájem prostor jsou platné od 1. 7. 2023. Dále upozornil na akci, které se účastnil DNM 

dne 5.5.2023 na Střeleckém ostrově - jednalo se Den Evropy. Do 30. 5. 2023 v DNM probíhá výstava s názvem 
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Tehilim Srdce písně od Marcely Pušové. Dále se v DNM uskuteční: Den vyšívánky - 19. 5. 2023 a Izraelské lidové 
tance - 20. 5. 2023. 

 

Probíhají jednání s ředitelkou Vily Pelle, o možnosti zapojení do akce Fresh Senior (přípravě programu), která má více 
než desetiletou tradici, avšak letos by se měla zaměřit na téma národnostních menšin. Akce se uskuteční dne 
11.9.2023 v prostorách Písecké brány. 
Následně předal slovo Mgr. Novákovi, který upozornil na blížící se akci Svět knihy Praha 2023, která proběhne 
v termínu od 11. 5. – 14. 5. 2023 na Výstavišti v Holešovicích. Jedná se o jedinečnou akci, kde se mohou prezentovat 

jednotlivé národnostní menšiny s publikační činností. Následně informoval, že stánek DNM je již na uvedené akci 
postaven (Křižíkův pavilon B) a obrátil se na zástupce národnostních menšin s informací a prosbou zároveň, že je 
dosud personálně neobsazena pouze nedělní směna na stánku a její obsazení je vítané.   
 

V 17.23 opustil jednání Mgr. Stárek, počet přítomných členů klesl na 15. 

Usnesení č. U-VNM-0006 

Výbor pro národnostní menšiny ZHMP 

I .   b e r e  n a  v ě d o m í  

aktuální informace k aktivitám a provozu Domu národnostních menšin o.p.s 

pro: 15, proti: 0, zdržel se: 0 

9. Prostor pro prezentaci aktuálních informací ze strany členů Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

 

Mgr. Mandová upozornila na Den vyšívánky, který bude probíhat v termínu od 18. 5. - 21. 5. 2023. Akce bude 

zahájena u pomníku Tarase Ševčenka. Ve dnech 19. 5. a 20. 5. se uskuteční v DNM workshopy pro děti. Dne 21. 5. se 
uskuteční pochod od řeckokatolického chrámu směrem k Václavskému náměstí.  
 

Mgr. Skala informoval, že se v dubnu uskutečnila v galerii DNM výstava Norberta Tapperta - Blízké střetnutí 
rusínského lidu. Dne 26. 4. 2023 se konala beseda s předsedou Užhorodského klubu TGM, p. Latkou.  

 

J. Balog se zeptal, jestli stále v tomto volebním období bude fungovat pracovní skupina Výboru s Ing. Zolotarevem, 

CSc. Předseda Výboru reagoval, že není proti zřízení této pracovní skupiny i v tomto volebním období, ale záleží na J. 
Balogovi a Ing. Zolotarevovi, CSc., zda budou mít zájem o zřízení pracovní skupiny i v tomto volebním období. 
 

V 17:30 hodin opustila jednání Mgr. Mandová. Počet přítomných členů klesl na 14. 

 

J. Balog dále uvedl, že romská komunita oslavila Mezinárodní den Romů prostřednictvím stejnojmenné akce z dílny 
organizace ARA ART a blíží se festival Khamoro, jejímž organizátorem je organizace Slovo 21. Tato akce se uskuteční 
ve dnech od 28. 5. – 3. 6. 2023. Závěrem svého příspěvku uvedl, že je naplánováno jednání k implementaci Strategie 

romské integrace v hl. m. Praze pro roky 2022-2030.    

 

Bc. Dužda doplnil, že na webových stránkách www.khamoro.cz, lze nalézt kompletní program festivalu Khamoro. 

Zmínil, že zašle zmíněný odkaz zástupcům národnostních menšin ve Výboru prostřednictvím e-mailu. Festival bude 

zahájen v divadle Gauč ve Stromovce a ukončen galakoncertem v Divadle Archa.   

 

Mgr. Bejšovcová informovala, že je novým zástupcem ve Výboru za polskou menšinu. Stala se předsedkyní Klubu 
Polski v Praze.  

 

V 17:35 hodin dorazil Bc. Duc Anh Le. Počet přítomných členů stoupl na 15.   

 

B. Jočić zmínila, že v dubnu se uskutečnil koncert Zdrávka Čoliče v Lucerně, který organizovala organizace Luka Lu. 
Následně uvedla, že 17. 6. 2023 proběhne v Městské knihovně představení Folklorního souboru Radost.  
 

Ing. Zajíčková upozornila na organizaci Bona Fide, jejichž aktivity jsou zaměřeny na děti MŠ a ZŠ, nyní i ukrajinské 
děti. Zaobírají se kulturou slovenské menšiny. Organizace DOMUS a Klub slovenské kultury mají za sebou zvykoslovní 
pásma, která byla věnována Vánocům, kam se podařilo zapojit německou, ruskou, ukrajinskou menšinu. Následně 
upozornila na velký festival s názvem Praha srdce národů z dílny organizace Limbora, který se uskuteční ve dnech od 
25. 5. – 28. 5. 2023. Závěrečný galaprogram festivalu proběhne v Divadle na Vinohradech. 
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Mgr. Hajná poděkovala Ing. Zajíčkové za upozornění na akci Praha srdce národů, jelikož se jedná o jeden z dvou 

velkých festivalů národnostních menšin společně s festivalem Khamoro. Předala informaci o pozvání ze strany 
organizátorů akce (manželů Miňových) s tím, že všichni členové Výboru a stálí hosté od nich obdrželi čestné 
vstupenky (předány přímo na Výboru) a upozornila, že je nutné na akci potvrdit svou účast na e-mail uvedený na 
čestné vstupence. V podkladech na jednání všichni rovněž obdrželi informaci o programu a vystupujících souborech.  

 

Mgr. Bányai informoval, že dne 21. 5. 2023 se v Terezíně uskuteční velká tryzna s pravděpodobnou účastí prezidenta 
ČR. Dále upozornil, že v rámci programu festivalu Khamoro proběhne 29.5. od 19 h slavnostní koncert 
v Jeruzalémské synagoze.  
 

V 17:46 hodin odešel J. Balog. Počet přítomných členů klesl na 14.  

 

Mgr. Kalajdžievová, Ph.D. informovala, že se akce Svět knihy Praha 2023 zúčastní organizace Zaedno, která bude 
účastníky seznamovat s hlaholicí prostřednictvím workshopu a bude seznamovat s alfabetou. Dále nabídne aktivitu, 

Namaluj pohádku s bulharskou ilustrátorkou knihařský workshop – seznámení se s azbukou. Další organizací, která 
vystoupí na akci je Bulharská kulturně osvětová organizace sv. Cyrila a Metoděje v Praze. Představí knihu Životopisec 
z dílny Stefana Kisjova. V květnu proběhnou oslavy bulharského písemnictví a kultury, během kterých Bulharská 
pravoslavná obec ve dnech 13. a 14. 5. 2023 organizuje pouť na místa spojená s misí svatých bratrů Cyrila a 
Metoděje (Radhošť, Velehrad). Asociace bulharských spolků v ČR organizuje 27. 5. 2023 krajanské setkání Bulharů 
v Mikulčicích. Závěrem svého příspěvku upozornila na putující festival Růže, který se uskuteční ve dnech od 2. 6. - 4. 

6. 2023.  

 

Bc. Duc Anh Le předal pozvání organizace Českého vietnamského vzdělávacího institutu na promítání filmů o životě 
mladých Vietnamců, kteří žijí v ČR. Promítání proběhne 11. 5. 2023 od 17:30 hod v DC Space na Senovážném 
náměstí. Dále upozornil na akce z dílny organizace Viet up - Story night (11. 5. 2023, od 18.00 hod, Vodafone 

Playzone Arena, Chodov), volejbalový turnaj na Jarově (24. 6. 2023), Banana fest (7. 10. 2023, Kampus Hybernská). 
 

Předseda Výboru přivítal na jednání Výboru paní J. Krásnou (host), jejíž nominace do Výboru za chorvatskou 

národnostní menšinu je aktuálně ze strany uvedené menšiny administrována a tím pádem bude teprve předložena k 

projednání ZHMP. Současně jí oslovil s nabídkou, zda má zájem sdělit příspěvek již nyní.  
J. Krásná uvedené možnosti využila a informovala o plánované procházce po Praze na téma Chorvaté v Praze, která 
se uskuteční 29. 5. 2023 od 17:30 hod. (v uvedený den a čas je sraz účastníků na Pohořelci u sousoší Tycho de Brahe 
a Johannese Keplera).  

 

O slovo se přihlásil Mgr. Hayato Josef Okamura a nabídl pomocnou ruku národnostním menšinám v případě, že by 

mohl jako poslanec a předseda sněmovního podvýboru pro národnostní menšiny ve Sněmovně ČR s něčím pomoci. 
V případě zájmu komunit o návštěvu jednacího sálu Poslanecké sněmovny ČR v počtu maximálně 30 lidí, je připraven 
se komunitě při této akci věnovat. Uvedl, že agenda národnostních menšin se ho bytostně dotýká i z důvodu jeho 
japonsko-korejského původu. Informoval, že pokud budou mít jednotlivé komunity zájem, aby se zúčastnil jejich 
akcí, tak rád nabídky přijme a akcí se rád zúčastní, pokud bude moci.  

 

Předseda Výboru se zeptal, zda má ještě někdo k tomuto bodu nějaký příspěvek.  
 

O slovo se přihlásil Mgr. Štědroň, Ph.D., který se obrátil na zástupce národnostních menšin ve Výboru s žádostí, aby 
spolky, které využívají kanceláře DNM co nejdříve předložily Zprávu o činnosti spolku za uplynulý kalendářní rok, aby 
mohla být následně zařazena do připravované Výroční zprávy DNM. Zpráva o činnosti spolku dokládá, jak přesně 
spolek naplňuje záměr, se kterým vstupoval do výběrové řízení na přidělení kanceláře příslušné národnostní menšiny 
ve vztahu k užívání a naplňování poslání DNM.  Na základě čehož jim byly kanceláře poskytnuty. 
 

Usnesení č. U-VNM-0007 

Výbor pro národnostní menšiny ZHMP 

I .   b e r e  n a  v ě d o m í  

aktuality ze života jednotlivých národnostních menšin prezentované ze strany členů Výboru pro národnostní 
menšiny ZHMP 

pro: 14, proti: 0, zdržel se: 0  
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10. Různé 

Jelikož nikdo z přítomných neměl žádný příspěvek v rámci tohoto bodu, ukončil předseda Výboru v 17:58 hod. 
jednání. 
 

Další jednání Výboru je naplánováno dle schváleného harmonogramu na 14. 6. 2023 od 16 hodin na MHMP. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Mgr. Jiří Knitl 

předseda Výboru pro národnostní menšiny ZHMP 

 

 

 

Přílohy: 
Příloha č. 1 - Shrnující chronologicky seřazené informace ke koordinaci pomoci uprchlíkům z Ukrajiny 

Příloha č. 2 - Doporučení České pirátské strany týkající podpory uprchlíkům z Ukrajiny – neveřejná 

Příloha č. 3 – Schválená podpora v rámci dotačního programu pro oblast národnostních menšin v r. 2023 podle 

jednotlivých Opatření (celkové částky a počty podpořených projektů) 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ověřil: Stanislav Nekolný, MBA, člen Výboru  
 

Zpracovali: Ing. Michal Panocha, specialista národnostních menšin, Mgr. Jana Hajná, vedoucí odd. národnostních 

menšin a cizinců   


